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Komisji Kultury i Środków Przekazu (nr 147)
28 sierpnia 2014 r.
Komisja Kultury i Środków Przekazu, obradująca pod przewodnictwem poseł 
Iwony Śledzińskiej-Katarasińskiej (PO), przewodniczącej Komisji, zrealizowała 
następujący porządek dzienny: 

- dyskusja o podjęciu przez Komisję inicjatywy uchwałodawczej w sprawie 
uczczenia Augusta Cieszkowskiego w związku z 200. rocznicą Jego urodzin;
- sprawy bieżące.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Joanna Góral, Ewa Sarnecka - z sekre-
tariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Otwieram posiedzenie Komisji Kultury i Środków Przekazu. Dzisiaj w porządku obrad 
mamy dyskusję o podjęciu przez Komisję inicjatywy uchwałodawczej w sprawie uczcze-
nia Augusta Cieszkowskiego w związku z 200. rocznicą Jego urodzin. Nie widzę tutaj, 
albo się mylę, żadnego posła z Wielkopolski, który mógłby nam przybliżyć postać hra-
biego Cieszkowskiego – jeśli się nie mylę, to chyba był hrabią.

Pierwotnie projekt uchwały, który popierał Komitet Obchodów 200. rocznicy urodzin 
Augusta Cieszkowskiego i jeszcze inne czynniki społeczne, jeśli mogę tak powiedzieć, 
mówił o tym, aby to był rok jego imienia, ale mamy już równie znamienite kandydatury 
albo i lepsze. Rocznica przypada 12 września, a będzie obchodzona 13 września – główne 
uroczystości, więc jeśli chcemy włączyć się do tych obchodów, to na następnym posiedze-
niu Sejmu powinniśmy podjąć taką uchwałę. Jest więc ostatni dzwonek na to, by Komisja 
podjęła inicjatywę i powiadomiła o tym panią marszałek Sejmu.

Widziałam jakąś rękę w górze, pan poseł Pacelt, bardzo proszę. 

Poseł Zbigniew Pacelt (PO):
Dziękuję bardzo. Szanowna pani przewodnicząca, Wysoka Komisjo, króciutka informa-
cja, myślę, że ważna dla Komisji Kultury. Jak wszyscy wiemy, w tym roku obchodzimy 
70. rocznicę powstania warszawskiego. Z tej okazji ukazało się wydawnictwo „Spor-
towcy w powstaniu warszawskim”. Jako sportowiec od 50 lat jestem dumny z tego, że 
w jednym z akapitów słowa wstępnego autor napisał: „szczególne słowa podziękowania 
kieruję do inicjatora wydania tej książki, pana Ryszarda Parulskiego, olimpijczyka, 
medalisty olimpijskiego oraz pana Zbigniewa Pacelta, olimpijczyka, posła na Sejm za 
nieocenioną pomoc w realizacji projektu wydawniczego”. My współcześni olimpijczycy 
chyba jesteśmy winni pokazania tego heroizmu, bo ponad 800 sportowców walczyło w 
powstaniu warszawskim, 27 olimpijczyków, 6 medalistów. 

Korzystając z okazji, z uprzejmości pani przewodniczącej i wyrozumiałości Komisji 
Kultury i Środków Przekazu chciałem przekazać to wydawnictwo na ręce pani przewod-
niczącej, jeśli pani pozwoli. Dziękuję bardzo.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję bardzo. Naprawdę wakacje sejmowe trzeba zlikwidować. Przeszliśmy do spraw 
bieżących. Ja oczywiście bardzo dziękuję. Wydawnictwo na pewno jest pożyteczne i cie-
kawe…

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Niemniej jednak jesteśmy w zupełnie innym punkcie.
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Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję bardzo. Panie pośle, pan rowerem jeździ do ministerstwa, to tutaj ktoś może 
zareklamować swoją książkę.

Wracamy do meritum. Czy są jakieś uwagi w sprawie treści i sformułowań uchwały? 
Widzę, że pan poseł Łopiński już ciężko pracuje nad tekstem. Słucham uprzejmie, bo tak 
jak mówię, przede wszystkim chodzi o to, byśmy podjęli inicjatywę, żebyśmy na następ-
nym posiedzeniu Sejmu mogli to rozpatrzeć. Czy są jakieś uwagi?

Poseł Maciej Łopiński (PiS):
Mam drobne uwagi, ale to już może potem.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
W trakcie pierwszego czytania.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Tutaj nie ma pierwszego czytania, jest podjęcie inicjatywy, panie pośle. Zanim podej-
miemy, to możemy zaproponować inną wersję tej uchwały albo możemy powiedzieć, że 
nie chcemy podejmować tej inicjatywy. Bardzo proszę, pan poseł Fedorowicz.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Jestem za tym, byśmy podjęli tę inicjatywę uchwałodawczą. Wydaje mi się, że ten projekt 
jest przygotowany w skondensowany sposób i właściwie tak, jak nasza Komisja sobie 
życzy. Popieram to, by ten projekt znalazł swoje miejsce na następnym posiedzeniu i 
żeby przeszedł jako nasze działanie uchwałodawcze.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję. Dodam że właściwie należy się podziękowanie inicjatorom, bo mamy pewien 
plan działania w ramach tych obchodów. Nie jest to częste zachowanie w stosunku do 
Sejmu, ale ja właściwie mam, może nie takie nieograniczone, ale mam zaufanie do tego, 
co wychodzi z Wielkopolski i powiedziałabym, że to właściwie jest w takim wielkopolskim 
duchu.

Czy jest jakiś sprzeciw wobec generalnie podjęcia takiej inicjatywy? Nie słyszę.
Potem możemy to zmieniać już przy rozpatrywaniu, ale jeśli w tej chwili są jakieś 

uwagi, to także jeszcze możemy zmienić ten tekst. Nie widzę.

Poseł Maciej Łopiński (PiS):
Mam uwagę, chociaż szczerze powiem, że nie jestem pewien tego…

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
…co powiem.

Poseł Maciej Łopiński (PiS):
Co powiem, tak. Chodzi o to, czy powinno być „nazwisko Cieszkowski” czy „nazwisko 
Cieszkowskiego”. W moim poczuciu językowym byłoby raczej tak: „nazwisko Cieszkow-
skiego jest wyznacznikiem postępu”. Chodzi o drugie zdanie pierwszego akapitu.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Ja bym akurat uznała odwrotnie, tzn. „nazwisko Cieszkowski”, ale jest pani poseł 
Bubula…

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Ale ona już dawno nie uczy.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Ciągle nas uczy. Chodzi nie o nazwisko kogo, czego, tylko o to nazwisko.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Mam propozycję.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Tak.
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Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Jeżeli już zaczniemy obradować nad treścią uchwały przy językoznawcach i przy Biurze 
Legislacyjnym, to rozwiążemy ten problem. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Bardzo cenna uwaga. Proszę państwa, widzę, że na tym etapie my za specjalnie nie 
chcemy debatować. Pozostaje nam jeszcze wskazać osobę, która będzie reprezentowała 
Komisję. Bardzo bym prosiła sekretariat, żeby się włączył do obrad.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Obce służby tu się pojawiły, to nie nasza wina.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
W piśmie do pani marszałek, że Komisja występuje z taką inicjatywą, musimy wska-
zać osobę, która reprezentuje Komisję. Jeśli można, to ja ze swojej strony proponuję, 
by Komisję reprezentował pan poseł Grupiński. Rzecz dotyczy Wielkopolski, miałam 
pewien problem, ale pan poseł Grupiński przytomnie pojawił się na sali. Proponuję, by 
Komisję reprezentował pan poseł Grupiński, bo także ma bez mała hrabiowskie maniery, 
więc tu właściwie wszystko będzie dobrze. Czy są jakieś inne propozycje? Nie ma, zatem 
Komisja podejmuje inicjatywę, a pan poseł Grupiński reprezentuje Komisję.

Jeśli nie ma innych spraw bieżących poza tą, którą mieliśmy na wstępie, to zamykam 
posiedzenie.


